



# 中国网络媒体

CHINA INTERNET MEDIA

**中国网络媒体编委会**

**主 任:** 杨正泉

**委 员:** 马为公 李志平 李家明 张 平 邵平东 杨贵明  
周科进 周锡生 陶 慧 徐世平 蒋亚平

**责任编辑:** 胡 娟

**封面设计:** 蔡 荣

**美 编:** 小 刀

图书在版编目 (C I P) 数据

**中国网络媒体** / 《中国网络媒体》编委会编. - 北京: 新世界出版社, 2001.9  
ISBN 7-80005-639-2

I. 中... II. 中... III. 新闻-网站-概况-中国-汉、英 IV. TP393.492  
中国版本图书馆 C I P 数据核字 (2001) 第062481号

**中国网络媒体**

中国网络媒体编委会 编著

新世界出版社出版 发行

(北京市西城区百万庄大街24号 邮编: 100037)

经销: 全国新华书店

设计: 北京当代之光广告公司

开本: 889 × 1194 1/16

2001年10月第1版

2001年10月第1次印刷

ISBN 7-80005-639-2/T.009

定价: 88.00元

ISBN 7-80005-639-2



9 787800 056390 >

# FM365 上网光盘



**163上网高速稳定**  
**全国2500城市轻松漫游**

**优质专业服务假日无休**



# FM365

详细产品信息请咨询FM365上网产品指定经销商

**网上花费，全盘掌握**

- 提供上网连接位置
- 上网计时，网费查询一目了然

**个性时尚，引领潮流**

- 多种软件界面，随心变换
- 磁盘壁纸、屏保，任君挑选

**连接精彩，步步到位**

- 14频道5大功能自由浏览
- 上网软件免费在线升级，时刻保持最新版本

 **中国电信**  
CHINA TELECOM

服务网站: <http://www.lol365.com> <http://www.FM365.com>  
服务热线: 800-810-1365(免费) 010-82899149  
服务邮箱: [lol365@legend.com](mailto:lol365@legend.com)

 **联想**  
LEGEND  
[www.legend.com](http://www.legend.com)

www.xinhuanet.com www.xinhuanet.com www.xinhuanet.com

# NEWS

**新华网全球新闻网**

**News Around World**



www.xinhuanet.com

## 第四代网络媒体系统

内容管理系统 (CMS)

搜索服务系统 (CSS)

互动管理系统 (IMS)

商务管理系统 (BMS)

基础管理系统 (EAS)

网络操作系统教程

清华万博网络科技股份有限公司，作为国内专业从事IT技术服务的企业，自创建以来，一直站在IT技术的前沿，致力于基于网络技术的开发和应用。第四代网络媒体系统的推出，标志着国内网络媒体的技术和应用又上了一个新的台阶。该系统具备以下特点：

- 采用J2EE和XML国际标准，先进的垂直（系统）开放性和水平（内容）开放性
- 分布式系统结构，实现多点发布、多点管理，平台具备充分的可扩展性和易用性
- 高度自动化的系统运行体系，降低人工需求，提高工作效率
- 可插接的工作流管理模块，实现国际水平的内容流程管理
- 先进的网路媒体商务工具，为网路媒体企业提供盈利的有力手段
- 统一的客户会理管理，建立先进的互动内容、互动社区、商务服务
- 强大的多媒体处理能力，极大丰富网路媒体内容的组成

清华万博网络技术股份有限公司

地址 北京清华大学毕业大厦三区三层 邮编100084

电话: 86-10-62771999

特賣 86 10 62783702

Http://www.writ.com.cn

此为试读,需要完整PDF请访问: [www.ertor.com](http://www.ertor.com)



# 前言



“皇帝的女儿不愁嫁”，“酒香不怕巷子深”已与信息时代无缘。我们出版这本《中国网络媒体》画册，其用意是向社会推介中国新闻网站，方便网民阅览。尽管新生的网络媒体已成为媒体的娇子，成为中国2650万用户的主要信息渠道。但网站多如繁星且竞争激烈，很需要推介自己。知名的品牌是巨大的财富。支持品牌的是网站自身的品位，内容丰富，信息量大，特色鲜明，对网民有强烈的吸引力。这些网站已基本具备了这种条件，但又是不懈追求的目标，种种情况说明，都应该把网站进一步做大做强，对此我们充满自信。出版这本画册就是个例证。我们的心愿是服务好网民，也诚请网民积极参与和监督，贡献你们的聪明才智，这是把网站做大做强的首要条件，也是我们的期盼。

杨正泉

A hand is shown holding a computer keyboard. Several keys are highlighted with world maps: a pink key with a map of North America, a white key with a map of Europe, and a red key with a map of Africa. The background is a soft, out-of-focus light pink and yellow.

# Preface

Our hope in publishing China's Media Websites is to introduce to the world the rich range of media websites that have helped make the Internet the most popular mass media of our time, attracting an estimated 26.5 million Chinese people. And we also hope the book will make surfing the net easier for readers.

In China, we have a couple of old sayings: "A princess has no need to worry about her marriage" and "No distance is too far to walk for a good wine." In today's society, however, the princess might have reason to worry: She might have competition from the girl next door. And all we need to do to find a good wine is stroll to the nearest supermarket. So it is with websites in the new era. In the fierce competitive market that has emerged on the Internet, where so much is available - what will distinguish one website from another is its good name, based on its content. To survive in the market, a website needs to have a rich store of information and a distinct style.

Our aim is to better serve "netizens" as they surf the web in search of quality. We also sincerely ask in return that our readers participate and supervise our work by contributing their insights and suggestions. In that way, we all can contribute to making China's media websites reach a level of achievement beyond our expectations.

And we are confident that Chinese media websites will thrive to become even more comprehensive and sophisticated than they are today. We are delighted if our publishing this collection of websites makes even a small contribution to the pursuance of a goal of excellence toward which all our media in China are striving.

By Yang Zhenquan

# 中国

## 网络媒体

|                                |       |
|--------------------------------|-------|
| ● 人民网                          | 1-2   |
| People Daily Online            | 1-2   |
| ● 新华网                          | 3-4   |
| Xinhuanet.com                  | 3-4   |
| ● 中国网                          | 5-6   |
| China.org.cn                   | 5-6   |
| ● 中国国际广播电台                     | 7-8   |
| CRI Online                     | 7-8   |
| ● 中国日报网                        | 9-10  |
| The Online Bridge to China     | 9-10  |
| ● 央视国际网                        | 11-12 |
| cctv.com                       | 11-12 |
| ● 中青网                          | 13-14 |
| cycnet.com                     | 13-14 |
| ● 中国新闻网                        | 15-16 |
| Chinanews.com                  | 15-16 |
| ● 中央人民广播电台网                    | 17-18 |
| China National Radio           | 17-18 |
| ● 中国经济网                        | 19-20 |
| Economic Daily Online          | 19-20 |
| ● 光明网                          | 21-22 |
| Guangming Net                  | 21-22 |
| ● 中国电力新闻网                      | 23-24 |
| Zdxw.com.cn                    | 23-24 |
| ● 中青在线                         | 25-26 |
| China Youth Online             | 25-26 |
| ● 中国西藏信息中心                     | 27-28 |
| China Tibet Information Center | 27-28 |

|                       |       |
|-----------------------|-------|
| ● 中国石油网               | 29-30 |
| Oilnews.com.cn        | 29-30 |
| ● 中国石化新闻网             | 31-32 |
| News.sinopec.com.cn   | 31-32 |
| ● 中国旅游新闻网             | 33-34 |
| China Tourism News    | 33-34 |
| ● 法制日报网               | 35-36 |
| Legal Daily Net       | 35-36 |
| ● 中国普法网               | 37-38 |
| China Legal Publicity | 37-38 |
| ● 华声龙脉网               | 39-40 |
| Huasheng Longmai      | 39-40 |
| ● 汽车星空网               | 41-42 |
| Autostarry.com        | 41-42 |

○

○

○

○

○

○

○

○

# 中

## 国

○ 舜网  
Shun Net

○ 中安网  
Zhong An Net

## 网

○ 安徽在线  
Anhui Online

## 络

○ 辽阳日报  
Liaoning Daily Online

## 媒

○ 北方热线  
North Hotline

○ 黄河网  
Huanghe River Net

## 体

○ 山西新闻网  
Shanxi News Net

○ 青海新闻网  
Qinghai News Net

○ 大江网  
Dajiang News Net

○ 华龙网  
Hualong Net

○ 华夏新闻网  
Huaxia News Net

○ 红网  
Red Net

○ 江苏日报  
Jiangsu Daily

○ 长春点报  
Changchun Information Station

○ 中国新闻网  
China News



# People Daily Online(www.people.com.cn)

人民网 people

www.people.com.cn

■ **【people】人民** 人民网是互联网上最大的综合性中文新闻网站之一，由世界十大报刊之一《人民日报》主办，24小时滚动发布新闻，拥有1000多个新闻专题，200亿汉字的资料库，日信息更新量近3000条。

■ **【people】百姓** 百姓关心的，就是人民网关注的。12个频道：时政、国际、观点、经济、科教、社会、IT、环保、军事、文娱、生活、图片；10个垂直网站：地方、人大、书城、健康、校园、体育、光盘、贺卡、文摘、世界自然基金会；内容涵盖生活各个侧面。

■ **【people】民族** 人民网设有北京、上海、香港、台湾等34个地方网站。人民网的《强国论坛》，被誉为“最著名的中文论坛”，以实现中华民族的振兴为主题，在国内外产生了巨大影响。

■ **【people】人类** 人民网拥有中（简体、繁体）、英、日、法、西班牙、俄、阿拉伯7种语言版本，在美国、日本建有镜像，人民日报报系1000多名编辑、记者，在国内外设立的70余个记者站都向人民网供稿，合作媒体超过500家。

■ People.com.cn is a comprehensive news website, one of the largest in Chinese language on the Internet, which is run by the People's Daily, one of the ten major newspapers in the world. With news disseminated around the clock, it covers more than 1,000 special news topics, a database of over 20 billion Chinese characters and a daily news updating of 3,000 pieces.

■ People.com.cn takes care of what the common people concern. The 12 channels include Politics, World, Opinion, Economics, Science and Education, Society, IT, Environmental Protection, Military Affairs, Entertainment, Life, and Photo Gallery. The 10 sub-websites are: UNN, NPC News, People's Book City, Medical Health, Campus Net, Sports Online, Disc World, Greeting Cards, Internet Digest, and World Natural Foundation, with their contents covering all walks and aspects of life.

■ People.com.cn has extended its sites to 34 provinces, autonomous regions, municipalities and other regions in China, such as Beijing, Shanghai, Hong Kong and Taiwan. The "Qiangguo (Strong Nation) Forum" is honored as the "Most Renowned Forum in Chinese". With its thematic topics focusing on rejuvenating the Chinese nation, it has roused great repercussions at home and abroad.

■ People.com.cn has, in its possession, websites in both Simplified Chinese and Traditional Chinese, English, Japanese, French, Spanish, Russian and Arabic, all together in seven lingual versions and it has also set up its mirror sites in Japan and the United States. The People.com.cn receives lots of contributions from more than 1,000 editors and journalists of over 70 stations spreading all round the world and also from 500-plus cooperative media worldwide.



欲知天下事 先看人民网

# 新华网：(www.xinhuanet.com)

**新华网**  
NEWS  
新华通讯社主办 www.xinhuanet.com

繁体 1105 English Español Français Русский язык العربية

【时政要闻】 【专题新闻】 【新华视点】 【时事评论】 【国际新闻】 【新华专电】 【网络世界】 【新华时评】 【新华时评】  
【地方报道】 安徽 北京 重庆 大连 福建 甘肃 广东 广西 贵州 海南 河北 河南 黑龙江 湖北 湖南  
【经济】 江苏 江西 辽宁 内蒙古 宁夏 青海 山东 山西 陕西 四川 天津 新疆 西藏 云南 浙江

最新动态

更多+

今日新华网

- 2002年度最佳新闻评选
- 中国出口中贸易大调查
- 中国进出口贸易大调查
- 中国进出口贸易大调查
- 中国进出口贸易大调查
- 中国进出口贸易大调查
- 中国进出口贸易大调查
- 中国进出口贸易大调查
- 中国进出口贸易大调查
- 中国进出口贸易大调查

**重要人事任免**

新华社社长

新华社社长

新华社社长/新华社社长

- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长

新华社社长/新华社社长

## 黄金周能否火得起来



今年第七个黄金周游踪

新华网消息 自1999“十一”以来，她们已经度过了六个黄金周的假期。从当初的凉意融融，到去年“五一”4600万人出游的“井喷”，黄金周已经过了一个波峰的发展路程。今年的“十一”和中秋佳节即将到来，黄金周是否会再现红火一片？

片一 新华社 更多+

《谁道中华无精神——访谁道中华无精神》

美国9月11日发生的恐怖袭击事件，造成震惊世界的惨剧。这场浩劫同样殃及旅美华侨华人，特别是纽约的华侨华人。他们当中，有的临危不惧勇敢救人，更多的人临危不惧勇敢救人，把爱心奉献给华人同胞和广大美国人民。

《中国希望联合国在打击恐怖活动中发挥重要作用》

中国常驻联合国代表王光美24日说，联合国应该在打击恐怖活动中发挥重要作用。中国将加强与联合国在打击恐怖主义的国际合作作出自己的贡献。恐怖主义且已对世界和平与安全构成了重大威胁。

《美国众议院批准对苏丹的制裁措施》

美众议院24日一致通过了联合国安理会第1196号决议的修正案，部分众议员指出，在与恐怖主义的斗争中，美国不能依靠联合国。美国不交拖欠的会费，将先向给美国在联合国的外交努力增添很多困难。

新华社新闻稿

综合 组合搜索 全球搜索 帮助

最新动态

- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长

新华社社长/新华社社长

最新动态

- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长

新华社社长/新华社社长

最新动态

- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长
- 新华社社长/新华社社长

新华社社长/新华社社长

地址：北京市宣武门西大街甲97号五层  
邮编：100031  
电话：86-10-63071128  
传真：86-10-63073507

Address: 5/F, 97A, Xuanwumenxidajie, Beijing  
Zip code: 100031  
Tel: 86-10-63071128  
Fax: 86-10-63073507

Xinhuanet.com(www.xinhuanet.com)



■ 新华网由新华社主办，是名副其实的“网上新闻信息总汇”，通过中、英、法、西、俄、阿、日、葡等8个文种，24小时不间断发布全球新闻。在国内网站中，新闻信息原创量第一，新闻图片上网量第一，国内外重大事件、突发事件首播率第一。

■ 新华网开设“发展论坛”和“统一论坛”，并拥有遍布全国的35家地方频道，并开设购物、预订、查询、休闲四个服务专区。网民在了解国内外大事的同时，轻松享受网上订购鲜花、机票、门票，查阅全国地图和网上旅游等服务。

■ Run by Xinhua News Agency, Xinhuanet.com is a "confluence of online news and information". Xinhuanet.com releases news around the clock in eight languages, namely, Chinese, English, French, Spanish, Russian, Arabic, Japanese and Portuguese. Among domestic websites, Xinhuanet.com maintains its leading position in terms of the amount of original news items, photos and the response speed to both major domestic and international events and sudden incidents.

■ Xinhuanet.com has established Development Forum and Reunification Forum. Its 35 local channels cover all over China. In addition to releasing news, Xinhuanet.com also offers business service such as online shopping, ticket booking, information inquiry and recreation. Internet users can easily enjoy online booking of flowers, passenger ticket or entrance ticket, inquiry of national map and online travel information while reading home and world news items on Xinhuanet.com.

新华网 全球新闻网

Add: 24 Baiwanzhuang Rd., Xicheng District, Beijing  
Zip code: 100037  
Tel: 86-10-68996214/15/16  
Fax: 86-10-84273681  
E-mail: [webmaster@china.org.cn](mailto:webmaster@china.org.cn)

China.org.cn(www.china.org.cn)



■ 中国网是中国政府面向世界的一个重要对外传播窗口，是国家重点扶持的大型新闻媒体网站。中国网站建于1997年，现在用简体中文、繁体中文、英文、法文、德文、日文、西班牙文、阿拉伯文、俄文和世界语九个语种10个文版对外发布信息，每天更新约60万字，信息400多条。

■ 中国网以新闻、国情、各地通讯、即时专题、网上服务、媒体搜索为主要内容，通过提供背景资料和深度报道，向世界及时全面地介绍中国。

■ 中国网在搞好自身建设的同时，还承担着“中国发展门户网”（www.chinagate.com.cn）建设和维护工作。

■ 作为中国最权威、信息最丰富的国家对外传播网站，中国网依托中国外文出版发行事业局（中国国际出版集团）50年对外传播的资源优势，同时整合全国外宣资源，力争办出自己的特色。

■ 中国网竭诚为访问者提供迅捷、权威的信息服务。“中国网，网上中国”是我们永远的追求。

■ Founded in 1997, China.org.cn, one of the largest news websites in China, is an important window for China release information to the world. Now, the website offers contents in Chinese, English, French, Spanish, German, Japanese, Arabic, Russian and Esperanto. Every day, the website is updated with about 600,000 words and over 400 pieces of information.

■ To introduce China to the world, China.org.cn provides comprehensive news coverage, and other authoritative information including financial and economic insights and research data.

■ China.org.cn also operates chinagateway.com.cn (<http://www.chinagateway.com.cn>) which was launched at the end of September 2001 through cooperation with the World Bank.

■ As one of the most authoritative websites with rich information, china.org.cn strives to create its own special features relying on its advantage as an affiliate of the China Foreign Languages publishing and Distribution Administration (China International Publishing Group) with its 50 years' experience in providing information to audience abroad.



中国网 网上中国

